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مردم به مراکز صدور گذرنامه مراجعه نکنند
سخنگوی فرجا:

سخنگوی فراجا افزود: از مردم می خواهیم به مراکز صدور 
گذرنامــه مراجعه نکنند، تمام برگه گذر ویژه های اربعین که 
قبلًا درخواســت شده بود، چاپ، توزیع و تحویل پست شده 

است.
سردار مهدی حاجیان در گفتگو با شبکه خبر گفت: براساس 

مصوبه ستاد مرکزی اربعین در وزارت کشور، با توجه به ازدحام 
جمعیــت زائران در مرزها و نبود امکانــات در مرز عراق، برای 
حفظ جان و سلامت مردم مرزهای شش گانه بسته شده و در 
این مصوبه به فرمانده انتظامی کل کشور اعلام شده، نسبت به 

صدور گذر ویژه اربعین و تمدید آن، اقدامی انجام ندهند.

ســخنگوی فراجا افزود: از مــردم می خواهیم به مراکز 
صدور گذرنامه مراجعه نکننــد، تمام برگه گذر ویژه های 
اربعین که قبلًا درخواســت شــده بود، چــاپ، توزیع و 
تحویل پســت شده، ولی از امروز برگه گذر ویژه دیگری 

صادر نخواهد شد.

جامعه

خبر کوتاه 

کمتــر از ۱۵ روز بــه آغاز ســال تحصیلی جدیــد باقی مانده 
و مدارس در تــدارک میزبانی از دانش آموزان پس از دوســال 
وقفه کرونایی هســتند. در این میــان وزارت آموزش و پرورش 
از ماه گذشــته تا کنون با چالش جدیدی به نام »ثبت نام دانش 
آموزان اتباع افغانستانی جدیدالورود به کشور« روبه رو شده؛ طبق 
آمارهای غیررســمی اعلامی اگر تصمیم گیری عاجلی صورت 
نگیرد، امســال بیش از ۱۱۰ هزار کودک اتباع در سن آموزش، 
بیرون از مدرسه خواهند ماند و از حق تحصیل محروم می شوند.
امکان تحصیل کودکان و نوجوانان مهاجر افغانستانی در ایران 
همواره با فراز و نشــیب هایی روبه رو بوده؛ هرچند ارائه خدمات 
آموزشــی رایگان به این کودکان اتباع هیــچ گاه معطل کمک 
نهادهای بین المللی پناهندگی نمانده اســت، به خصوص پس از 
فرمان مقام معظم رهبری در ســال ۱۳۹۴ مبنی بر اینکه »هیچ 
کودک افغانســتانی، حتی مهاجرینی که به صورت غیرقانونی و 
بی مــدرک در ایران حضور دارند، نبایــد از تحصیل باز بمانند و 
همه آنها باید در مدارس ایرانی ثبت نام شــوند«، این روند بهتر 
شــد و در سال های اخیر شاهد پذیرش و تحصیل دانش آموزان 
اتباعِ بدون »مدارک اقامتی« در مدارس نیز بوده ایم اما همچنان 

نگرانی هایی برای ورود این کودکان در سال جاری وجود دارد.
براین اســاس، مســئله تحصیل مهاجران به کشور که طی ۴۰ 
ســال اخیر سیاســت های متفاوتی در این خصوص اتخاذ شده، 
به رسمیت شناخته شــد، رویه واحدی به خود گرفت و تحصیل 
کودکان مهاجر غیرقانونی که پیش از آن امکان ورود به مدارس 
دولتی را نداشتند، مورد توجه قرار گرفته و شرایط حضور آنان در 

مدارس دولتی تسهیل شد.

بر اساس آمارهای اعلام شده از سوی وزارت آموزش و پرورش 
تعداد دانش آموزان غیرایرانی ثبت نام شده در مدارس کشور ایران 
از سال ۱۳۸۵، با شیبی ثابت رو به افزایش بوده است و به بیش 
از ۵۰۳ هزار دانش آموز اتباع در بیش از ۲۸ هزار مدرســه ایرانی 

در دوسال اخیر رسیده است.
افزایش ۳۰۰ هزار نفری جمعیت دانش آموزان اتباع

هرچند امسال شــرایط به گونه ای متفاوت از سال های گذشته 

رقم خورده اســت و با تسلط مجدد طالبان بر افغانستان در سال 
۱۴۰۰، برجمعیــت کودکان و نوجوانان اتباع در ســن تحصیل و 
ساکن کشورمان افزوده شده تا جایی که وزیر آموزش و پرورش 
۳۱ مردادماه سال جاری به افزایش تراکم جمعیت دانش آموزی 
به عنوان یکی از چالش های رخ داده در پی افزایش مهاجرت ها 
به کشور یاد کرده و می گوید: سال تحصیلی جدید را با ۱۶ میلیون 
دانش آموز شروع خواهیم کرد. بحث مهاجرت امری مضاعف بر 

تراکم دانش آموزان در اطراف شــهرها شده و مهاجرت اتباع نیز 
آن را تشــدید کرده است. امســال به جمعیت ۵۶۰ هزار نفری 

دانش آموزان اتباع، ۳۰۰ هزار نفر افزوده خواهد شد.  
اما شــرایط ثبت نام و تحصیل اتباع در مدارس کشور چه بود؟ 
اواخر تیرماه، شیوه نامه اجرایی ثبت نام دانش آموزان اتباع خارجی 
در مدارس جمهوری اســلامی ایران در سال تحصیلی ۱۴۰۱- 
۱۴۰۲ از ســوی مرکز امور بین الملل و مدارس خارج از کشــور 
ابلاغ شــد که بر اســاس آن دانش آموزان اتبــاع خارجی دارای 
مدارکی اعم از گذرنامــه دارای اقامت معتبر،  گذرنامه خانواری 
)دارای روادید تا ۳۰/۹/۱۴۰۰ (، دفترچه پناهندگی معتبر، دفترچه 
اقامــت معتبر صادره از نیروی انتظامی، کارت های آمایش ۱۶ یا 
۱۷، کارت هــای هویت ۱۵ یا ۱۶، برگه تردد دارای اعتبار بدل از 
کارت آمایش، دفترچه اقامت ویژه صــادره از نیروی انتظامی و 
برگ حمایت تحصیلی صادره در سال ۱۴۰۱ یا ۱۴۰۰ مشمولان 

ثبت نام و تحصیل در مدارس کشور بودند.
همچنین دارندگان برگ حمایت تحصیلی ســال ۱۴۰۰ نیز در 
صورت داشتن کارنامه تحصیلی در مدارس کشور می توانند برای 
ســال جاری نیز در همان مدرســه ثبت نام کنند، انتقال ایشان 
به ســایر مدارس یا پایه بالاتر مشــروط به داشتن برگ حمایت 

تحصیلی سال ۱۴۰۱ است.
پیش بینی وجود ۱۰۰ تا ۱۱۰ هزار دانش آموز اتباع 

غیرمجاز در ایران
وحدانی، کارشناس اتباع و مهاجران خارجی مرکز امور بین الملل 
و مدارس خارج از کشور در گفت وگو با ایسنا، دراین باره می گوید: 
ســال گذشته بیش از ۵۵۶ هزار دانش آموز اتباع خارجی در تمام 

مقاطع تحصیلی داشتیم. امسال بعد از وقایع منطقه و افغانستان 
آمار بالا رفته و در جلساتی که با وزارت کشور داشتیم به ما گفتند 

این رقم به بیش از ۶۶۰ هزار نفر خواهد رسید.
وی می افزاید: بعد از وقایع افغانســتان، دیگر به دانش آموزان 
جدید از ســوی وزارت کشور کارت حمایت تحصیلی ارائه نشده 
اســت و برگه های سرشماری به آنها داده اند. درست است که ما 
آموزش و پرورش و متولی آموزش این افراد هســتیم، ولی اینها 
اگــر بخواهند در مدارس ایران ثبت نــام کنند باید حتما وزارت 

کشور مجوزی به اینها بدهد.
وحدانی ادامه می دهد: ضمن اینکه دانش آموزان دوره قبلمان 
را که دارای برگه حمایت تحصیلی بودند طبق شــیوه نامه، ثبت 
نــام  کردیم یا در حال ثبت نام هســتند، ولــی درباره بچه های 
سرشماری شده و آنها که برگه هایی برایشان صادر شده مبنی بر 
اینکه آبان مــاه بیایند یا زمان دیگری که از طریق دفاتر کفالت 
برای آنها صادر شــده اســت، هیچ تصمیم دیگــری نمی توانیم 
بگیریم، چون آنها کلا غیرمجاز هستند؛ ولی اتباعی که برگه های 
سرشــماری دریافت کرده اند و در شش ماه و یک سال اخیر به 
ایران آمده اند، تا وزارت کشور به ما اعلام نکند که اینها مجاز به 

ثبت نام هستند یا خیر، ما هیچ کاری نمی توانیم انجام بدهیم.
کارشناس اتباع و مهاجران خارجی مرکز امور بین الملل و مدارس 
خارج از کشور  با تاکید بر اینکه بنابراین تصمیم گیری درباره ادامه 
تحصیل این دانش آموزان منوط به اجازه وزارت کشور است که آن 
هم باید طی بخشنامه ای به ما اعلام شود می گوید: اینها تعدادشان 
کم هم نیست و طبق آمار غیر رسمی که تا یک ماه قبل داشتیم، به 

بیش از ۱۰۰ تا ۱۱۰ هزار نفر می رسند.

اجرای هرگونه پروژه شهری حتی مترو 
بدون پیوست اجتماعی ممنوع

رییس شورای عالی استانها با تاکید بر لزوم تهیه پیوست های 
اجتماعی برای پروژه های بزرگ مقیاس گفت: امیدواریم بتوانیم 
با اصلاح شــیوه در الزام به تهیه پیوست های مطالعاتی، مانع از 
شکل گیری پیچیدگی های چالش بر انگیز در شهرهای در حال 

توسعه شویم.
پرویز سروری، در مورد پیوست اجتماعی و فرهنگی پروژه های 
شهری به ویژه مسکن ملی، مسکن مهر و مسکن اجتماعی و 
پروژه های انبوه سازی اطراف تهران و لزوم وجود این پیوست ها 
و اینکه چه میزان به این مطالعات اجتماعی در پروژه های شهر 
تهران توجه می شود، افزود: شهر تهران در گذشته بدون نظام 
هماهنگ در تهیه پیوســت های مطالعاتی اعــم از فرهنگی، 
اجتماعی، ترافیکی و اقتصادی توســعه یافته است؛ نتیجه این 
شیوه توســعه که فاقد آینده نگری کلان در مسائل کارشناسی 
است، برای شهر مشــکلات پیچیده ای را پدیدار می سازد که 
مدیران شهری و ملی را با چالشی چند ده ساله مواجه کرده است.

وی افزود: بررسی کارشناسان نشان می دهد که در خوشبینانه 
ترین حالت، حل این مشــکلات چندین سال دیگر نیز به طول 
می انجامد؛ لذا مدیران شهری شــهر تهران در ادوار گذشته، با 
بررســی عوامل تاثیرگذار بر توســعه مطلوب شهری تصمیم 
گرفتند تا پیش از شــروع پروژه های کلان، نخست مباحثی که 
ایــن پروژه بر آنها تاثیر می گــذارد را مطالعه کرده و طرح خود 
را بر مبنای این مطالعات بهینه و اجرایی سازند. این موضوع در 
قالب پیوست های مطالعاتی مورد تاکید قرار گرفت و همانگونه 
که می دانید در طول دوره چهارم شــورای شهر تهران تهیه این 
پیوست ها جایگاه بالایی را در شورای شهر به دست آورده بود به 
نحوی که چندین بار در صحن شــورا این موضوع مطرح و اگر 
شهرداری تهران پروژه هایی را بدون مطالعه اجرایی می کرد، مورد 

تذکر شدید اعضا قرار می گرفت.
وی ادامه داد: از این روی در شورای ششم مجددا مبحث تهیه 
پیوست های اجتماعی مورد تاکید اعضای شورای شهر تهران 
قرار گرفت و طبق گزارش شــهردار تهران، در سه ماهه پایانی 
سال ۱۴۰۰ با تمامی درخواســت های مطالعاتی اتاف )ارزیابی 
تاثیر اجتماعی و فرهنگی طرح ها و پروژه های شهری( موافقت 
شده و در اسفندماه ۱۴۰۰ با فراخوان عمومی به تمامی مناطق، 
پروژه هــای مورد نیاز با حدود۷۰ عنــوان احصا و در فصل بهار 
۱۴۰۱  به تعداد ۳۶ مطالعه از این عنوان راه اندازی شد. در حالی 
این رکورد در ســال جاری به وجود آمد که در طول چهار سال 
پیش از آن به طور متوسط سالیانه کمتر از ۱۰عنوان پروژه اتاف 

تصویب و اجرایی شده بود.
رییس شورای عالی استانها با اشاره به اینکه تجربه نشان داده 
اســت که اثرات منفی )اعم از معنوی و مالی( انجام پروژه های 
شهری بدون پیوســت های مطالعاتی غیرقابل اغماض است، 
افزود: از این روی تکلیف شــد که در شــهر تهران هیچ پروژه 
بزرگی در سال ۱۴۰۱و حتی )خطوط جدید متروی تهران( بدون 
مطالعات کارشناسی، اقدامی را نداشته باشند؛ البته این موضوع به 
صورت پیشنهاد در شورای عالی استان ها نیز برای سایر شهرها 

در دستور کار قرار گرفته است.
وی ادامه داد: امیدواریم بتوانیم با این اصلاح شــیوه در الزام به 
تهیه پیوست های مطالعاتی، مانع از شکل گیری پیچیدگی های 
چالش بر انگیز در شهرهای در حال توسعه شویم. از دولت نیز می 
خواهیم در اجرای پروژه های کلان همچون مسکن مهر، مسکن 
ملی، مسکن اجتماعی و پروژه های انبوه سازی اطراف شهرها به 
این مقوله بسیار جدی و اثرگذار در مدیریت شهرها توجه لازم را 
داشته باشد. امروز شاهد بسیاری از مشکلات در پروژه هایی که 
در اطراف تهران واقع شده اند، هستیم. پروژه هایی همچون پروژه 
زیتون که بیش از ســه دهه شهرداری و شهروندان را با مشکل 
مواجه کرده است و یا موضوع شهرهای جدید التاسیس که بار 
مشــکلات آنها بر شهرهای بزرگ سر ریز می شود و محاسبات 
مدیریت شــهری را برای ایجاد شــهری آرام و انسان محور با 
چالش مواجه می کند، از این جمله موارد اســت. سروری تاکید 
کرد: البته نکته مهمی که وجود دارد موضوع شــفاف سازی در 
خصوص این طرح ها نیز هســت، به گونه ای که باید مجریان، 
سازکار انتشار  عمومی پیوست ها و امکان اظهار نظر شهروندان را 
فراهم آورند تا این پیوست ها به صورت دقیق و شفاف تهیه شده 

و در نهایت نظارت عمومی بر این پیوست ها شکل گیرد.

مدارس منتظر دستور وزارت کشور؛

 مهاجران امسال پشت درهای مدرسه می مانند؟

وزیر بهداشــت، به زائران اربعین توصیه کرد که در این ایام اســتفاده از ماسک، غذای 
سالم، رعایت فاصله اجتماعی و نکات بهداشتی را فراموش نکنند.

بهرام عین اللهی، در حاشــیه برگزاری آئین اختتامیه اولین دوره آموزشــی و فرهنگی 
»همراه بــا حکیمان« در جمع خبرنگاران، اظهار کرد: در ارتباط با حماســه راهپیمایی 
اربعین، تدابیر میدانی را در مرزهای شلمچه و مهران که ۹۰ درصد ترددها از این مرزها 
صورت می گیرد، داشــتیم و عمده نگرانی ما گرمای این روزهای عراق و مناطق مرزی 
بــود که در این خصوص ضمن بیــان توصیه ها، کانکس ها و امکانــات لازم را فراهم 
کرده ایم. وی تصریح کرد: امسال مرکز بهداشتی و درمانی شهید حاج قاسم سلیمانی را 
در شــلمچه راه اندازی کردیم و برخی نیروهای بهداشتی داوطلبانه در آنجا حضور دارند.

عین اللهی افزود: برای مرز مهران هم از ظرفیت کانکس ها و ســازه های دانشگاه علوم 
پزشکی ایلام، سپاه، ارتش و نیروی انتظامی بهره گرفتیم. ضمن اینکه در عراق مدیریت 
با جمعیت هلال احمر اســت و هر نیروی حوزه سلامت که بخواهد برای ارائه خدمات 
داوطلبانه به عراق برود، نیاز به مرخصی ندارد و ســفرش مأموریت محســوب می شود. 
وزیر بهداشــت ادامه داد: همچنین پس از ایــن ایام هم برای زائران پیاده امام رضا )ع( 
برنامه ریزی شــده تا از ظرفیت تمامی دانشگاه ها و دانشکده های علوم پزشکی کشور با 
مدیریت دانشگاه علوم پزشکی مشهد به عنوان دانشگاه میزبان استفاده شود.عین اللهی 
به وضعیت کرونا در کشور اشاره کرد و گفت: با توجه به تزریق ۱۵۴ میلیون دوز واکسن 

و ثبت اعداد ۹۱، ۸۶ و ۷۲ درصد در دوزهای اول تا سوم، حاشیه امن خوبی داریم.

رئیس ستاد مرکزی اربعین حسینی گفت: همه مرزهای منتهی به 
معابر خروجی زائران به عراق به دلیل نگرانی از امنیت و ســلامت 
زائران تا اطلاع بعدی بســته شد.سید مجید میراحمدی رئیس ستاد 
مرکزی اربعیــن اعلام کرد: به دلیل اتفاقات نگران کننده ای که در 
مرزهای شلمچه و مهران به وقوع پیوست و خطرات جدی که برای 
امنیت و سلامت زائران به وجود آمد جلسه فوق العاده ستاد مرکزی 
اربعین با حضور وزیر کشــور، فرماندهان عالی رتبه فراجا، استاندار 
ایلام و جمعی دیگر از مسئولان مربوط در مرز مهران برگزار شد و 
وضعیت مرزها بررسی و وقایع، تجزیه و تحلیل شد. وی ادامه داد: در 
این جلسه سفری که در عراق داشتیم و مذاکراتی که در آنجا صورت 
گرفت و تقاضاهای مقامات عراقی مبنی بر کاهش تعداد زوار ایرانی 
و مشــکلات عراق مورد بحث و بررسی قرار گرفت. میراحمدی با 
بیان اینکه استمرار وضعیت فعلی قطعاً مخاطرات جدی برای امنیت 
ســلامت زائران را در پی دارد، افزود: همه اعضای شرکت کننده در 
جلســه روی این موضوع اتفاق نظر داشــتند و بسیار نگران بودند؛ 
اساس نگرانی هم، نبود آمادگی و زمینه ها و بسترهای طرف عراقی 
در ســرعت عمل پذیرش زائران، سرعت عمل در نقل و انتقالات و 
ناکافی بودن امکانات در آن سوی مرز، کثرت جمعیت و هوای گرم 
است.رئیس ســتاد مرکزی اربعین حسینی گفت: همه این ها دست 
به دســت هم داد که خلاف میل خودمان و جمع حاضر در جلسه 
و پس از ۵ ساعت مشــورت به این نتیجه برسیم که، چون امنیت 
و سلامت عموم زائران عزیز برای ما خط قرمز است همه مرزهای 
منتهی به معابر خروجی زائران ما به عراق، تا اطلاع ثانوی مســدود 
شود. میراحمدی تاکید کرد: به جهت اینکه امنیت و سلامت زائران 

ما با خطر جدی مواجه است این تصمیم سخت گرفته شد.وی افزود: 
بعد از اینکه پایانه های مرزی ما تخلیه شــد، اوضاع داخلی عراق و 
چگونگی انجام تفاهماتی را که با مقامات عراقی برای ایجاد سهولت 
و بســترهای لازم داشتیم و سایر شرایط را بررسی و تصمیم گیری 
خواهیم کرد که چگونه مرزها باز شود و در آینده در مورد آن اطلاع 
رســانی خواهیم کرد.میراحمدی گفت: برای اینکه زائران از برنامه 
سفرشان مطلع باشــند به همه پایانه های مسافربری ابلاغ شد که 
همه برنامه های سفر اتوبوس ها به سمت مرزهای عراق از امروز لغو 
شوند و به اطلاع همه مسافران هم برسد و وجه بلیت خریداری شده 

به آن ها مسترد شود.
میراحمدی اضافه کرد: تصمیم گرفته شد که صدور گذرنامه های 
ویژه اربعین متوقف شود و برای کسانی که درخواست گذرنامه دارند، 

گذرنامه ها صادر و از طریق پست برای آن ها ارسال می شود.

وزیر کشــور از مردم درخواســت کرد برای عبور به عتبات به 
مرزهــا مراجعه نکنند چرا که مســئولان عراقی امکان انتقال و 

سرویس دهی باین حجم از زائر را در مرزها ندارند.
احمد وحیدی با اشــاره به اینکه مرزها شب گذشته بسته شده 
اســت گفت: در حال حاضر در پایانه مهران هســتم و در اینجا 
تعدادی از زائرانی عازم کربلا هســتند که از روز گذشته در مرز 

بودند و در حال انتقال هستند.
وی افزود: با توجه به اینکه دیروز و شــب گذشته حجم بسیار 
زیادی از مردم به مرز آمده بودند و دوستان عراقی ظرفیت لازم 
بــرای عبور آنها از مرز را ندارند به همین دلیل پشــت گیت ها 
معطل ماندند و اذیت شــدند. به همین دلیل مرزها تا زمانی که 
عراقی ها بتوانند ســرعت لازم برای ســرویس دهی به زائران و 

انتقال آنها با اتوبوس را داشته باشند بسته شده است.
وزیر کشور با اشاره به اینکه در حال حاضر هوا بسیار گرم است 
گفت: صلاح نیســت تجمعات زیادی در مرزها داشــته باشیم و 
نگران سلامت مردم هســتیم به همین دلیل افرادی که از مبدا 

هنوز حرکت نکرده اند راه نیفتند چون ازدحام زیاد است.
وحیدی گفت: اگر توانستیم به طور مناسبی افراد را از مرز عبور 
دهیم و عراقی ها نیز توانســتند به سرعت آنها را آن سوی مرز با 
اتوبوس عبور دهند در این صورت مجدداً مرزها را باز و به مردم 

اعلام می کنیم که مرز باز شده است.
وزیر کشــور گفت: در حال حاضر مردمی که در ایلام و در مرز 
هستند عبور داده می شــوند و باز توجه به اینکه گرما زیاد است 
حتماً بچه های کوچک و ســالمندان حضور نداشته باشند چرا که 

در حال حاضــر حتی جوانان هم به دلیل گرمــای زیادی دچار 
مشکل می شــوند. وی تاکید کرد: با پلیس هماهنگی های لازم 
انجام شــده و در همه نقاط و راه ها به مردم تذکر داده می شود و 
آنهایی که خارج از استان های مرزی در تردد هستند کنترل کنند 
تــا دیگر راه را ادامه ندهند. چرا که در اســتان های مرزی عبور 

خیلی کند است و باید در ترافیک زیادی بمانند.
وحیدی با اشــاره به اینکه همه ارگان ها مانند نیروی انتظامی، 
اســتانداری و هلال احمر بســیج هســتند گفت: جمعیت بسیار 
فراوانی در استان های مرزی وجود دارد. به مجرد اینکه دوستان 
عراقی برای ســرویس دهی آماده شدند به مردم اعلام می کنیم 
اما تا آن زمان به مرزها مراجعه نکنند. چرا که به جاده های قفل 
شــده برخورد کرده و اذیت خواهند شد و ما شرمنده آنها خواهیم 

شد به همین دلیل می خواهیم که نیایند

سخنگوی شورای شهر تهران گفت: خدمات رسانی شبانه روزی موکب های شهرداری 
تهران در مرزهای مهران و خسروی به زائرین اربعین همچنان ادامه دارد .

علیرضا نادعلی ســخنگو و نایب رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی 
شهر تهران که به منظور بازدید از موکب های شهرداری تهران در مرزهای غربی کشور 
حضور پیدا کرده اســت با اشــاره به فعالیت شبانه روزی شــهرداری تهران در راستای 
خدمت رسانی به زوار آئین راهپیمایی حسینی )ع( اظهار کرد: به منظور بازدید و عرض 
خداقــوت به همکارانم در شــهرداری تهران ابتدا در مرز خســروی حضور پیدا کردم؛ 
همکاری ناجا با شــهرداری تهران و سایر نهادها داخل کشــور در مرز خسروی کاملًا 

قابل مشاهده است.
وی افزود: پایانه مرزی خســروی روزانه میزبان نزدیک ۴۰ هزار زائر اســت و همین 
موضوع باعث می شــود دســتگاه های مختلف برای عبور زوار از مرز همکاری نزدیکی 
داشته باشــند؛ از ســوی دیگر همکاری نیروهای عراقی مانند حشد الشعبی رو در مرز 

خسروی شاهد هستیم اما زیر ساخت های طرف عراقی تکمیل نشده است.
وی افزود: از ســوی دیگر موضوع برگشــت زوار از مرز خســروی است که نیروهای 

شهرداری تهران کاملًا برای بازگشت زائرین آماده هستند.
ســخنگو و نایب رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شــورای اسلامی شهر تهران 
ادامه داد: تفاوت امســال با سال های گذشــته در خصوص خدماتی که توسط دوستان 
در شــهرداری تهران ارائه می شود، این است که در سال های گذشته معمولًا در مسائل 

خدمات شهری، نظافت و زیباسازی خلاصه می شد.
سخنگوی شورای شهر تهران خاطرنشان کرد: امسال موضوعات فرهنگی و اجتماعی 
و پویش های مختلف و اتفاقاتی که فضای مرز را یک فضای معنوی برای زائرین تبدیل 
می کرد، به خدمات شــهرداری تهران اضافه شد و در همین راستا، به تمامی همکاران 

عزیز خود خسته نباشید می گویم.
وی اظهار کرد: باید توجه داشت حرکت های اصلی در خصوص اربعین توسط خود مردم 
انجام می شود و دوستان عزیز در شهرداری تهران در اصل به کمک های مردمی کمک 

می کنند تا این حرکت رونق بگیرد و پشتیبانی شود.
نادعلی همچنین در مورد بازدید خود از مرز مهران گفت: منطقه ۵؛ منطقه ۱۱ و منطقه 
۶ در نقاط مختلف مرز مهران مستقر هستند اما شرایط برای ورود بیشتر زوار در این مرز 

مهیا نیست و حجم زیادی از هموطنانمان به این مرز مراجعه کردند.

رئیس پلیس راهور فراجا با بیان اینکه زائران اربعین زمان حضورشــان در عتبات را کاهش 
دهند، گفت: بیش از دو میلیون تردد توســط تردد شــمارها ثبت شده است.سردار سیدکمال 
هادیان فر اظهار داشت: تقریباً حجم زیادی از خودروهای سواری و اتوبوس را داشتیم که به ۶ مرز 
مراجعه کردند شاید بیشترین مراجعه با بیش از ۵۵ درصد بود که به مرز مهران و ۳۳ درصد به شلمچه 
رفتند. مشکلی در مرز خسروی وجود داشت و توقفی از طرف عراقی ایجاد شد و هموطنان در پایانه 
اذیت شدند اما مشکل حل شد. پیش بینی می شود که در مجموعه خسروی با ظرفیت محدودی 
هموطنان می توانند از آن معبر عبور کنند ولی ما شرایطی به وجود آوردیم و کسانی که از ایران به 
عتبات می روند می توانند از این مرزها استفاده کنند پیش بینی می شود که بار برگشت از روز جمعه 
شروع شود.وی افزود: توصیه ما این است که زمان حضور در عتبات را کاهش دهند و کسانی که 
هنوز عزیمت نکرده اند آن را به سه چهار روز قبل از اربعین حسینی موکول نکنند چون مشکلاتی 
برایشان به وجود می آید بنابراین در این روزها از مرزهای زمینی استفاده کنند و بهتر است کسانی که 
در عراق هستند زودتر برگردند تا ظرفیت برای کسانی که هنوز نرفته اند ایجاد شود.سردار هادیانفر 
گفت: بیش از دو میلیون تردد توسط تردد شمارها ثبت شده است تا این لحظه بیشتر از ۴۹۰ هزار 
وسیله نقلیه که بیش از ۷۰ درصد آنها خودروهای شخصی بوده در پارکینگ های مربوط به اربعین 
که با تمرکز بر مرز مهران اتفاق افتاده، اسکان داده شده است و بالغ بر ۴۶ هزار وسیله نقلیه تنها در 
مرز مهران پذیرش کردیم. پس از بسته شدن مرز خسروی خیلی از زائرانی که در آنجا بیتوته کرده 
بودند به مرز مهران رفتند و حجم زیادی از ترافیک را در پارکینگ ها داشتیم. از نیمه شب دیشب 

تراکم بار سنگینی در محور ایلام در محدوده مهران داشتیم. 

درخواست وزیر بهداشت از زائران 
اربعین در بازگشت به کشور

وحیدی: زائران به مرزها نیایندمرز عراق تا اطلاع بعدی بسته شد

خدمات رسانی شبانه روزی 
موکبهای شهرداری تهران در مرزها

 زائران زمان حضورشان 
در عتبات را کاهش دهند

با تاکید بر رعایت پروتکل های بهداشتی؛

عراقیها امکان ارایه خدمات در مرز را ندارندگذرنامه موقت اربعین صادر نمی شود

سردار هادیان فر :نادعلی عنوان کرد؛


